
PROTOKÓŁ Nr XXIX/2020 
ze zdalnej sesji Rady Gminy Skąpe 

z dnia 26 lutego 2021 r. 
 

Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku https://bip.skape.pl/strona-805-sesja_nr_xxix_z_dnia_26_02_2021_r.html 
a w wersji papierowej stanowią załączniki do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz otworzył obrady XXIX sesji Rady Gminy Skąpe 
o godz. 1200. Przywitał wszystkich uczestniczących w zdalnej sesji radnych, Wójta Gminy 
Zbigniewa Wocha, Sekretarza Gminy Alicję Hoppen-Anyszko, Skarbnika Gminy Brygidę 
Sewohl oraz pracowników urzędu. Następnie odczytał porządek obrad, do którego 
zaproponował wprowadzić dodatkową uchwałę omawianą na wspólnym posiedzeniu Komisji 
w sprawie nieodpłatnego nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości na rzecz Gminy Skąpe 
od Skarbu Państwa.  Więcej zmian do porządku obrad nie wniesiono. W wyniku głosowania 
imiennego i w systemie przyjęto zmianę jednogłośnie (radni Marek Kantek i Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych oddali głos tylko imiennie), a porządek przedstawia się następująco:  
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok, 
b) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego, 
c) utraty mocy obowiązującej uchwały w sprawie zarządzenia poboru podatków w drodze 

inkasa oraz wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości ich wynagrodzenia, 
d) wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży nieruchomości 

zabudowanej budynkiem mieszkalnym na rzecz najemcy w trybie bezprzetargowym, 
e) wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości zabudowanej przepompownią 

ścieków, 
f) programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt, 
g) przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy Skąpe, 
h) rozpatrzenia petycji, 
i) organizacji wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych zaliczonych do sektora  

finansów publicznych prowadzonych przez Gminę Skąpe, 
j) nieodpłatnego nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości na rzecz Gminy Skąpe 

od Skarbu Państwa. 
3. Interpelacje i zapytania radnych. 
4. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Wolne wnioski i informacje. 
7. Przyjęcie protokołu XXVIII sesji Rady Gminy Skąpe. 
8. Zamknięcie obrad. 
 
Ad. 2 
a) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl poprosiła o wprowadzenie zmian do projektu uchwały 

o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2021 rok.  Wyjaśniła, 
że w planie dochodów proponuje się zwiększenie dochodów z tytułu odsetek o 10.000 zł 
i zwiększenie wydatków o 10.000 zł na przygotowanie dokumentacji technicznej 
polegającej na wykonaniu niezależnego systemu zasilającego system nawadniania 
boiska w Radoszynie. 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad poprawką do projektu uchwały. W wyniku 
głosowania imiennego i w systemie poprawka została jednogłośnie przyjęta (radny Jerzy 
Pawelski z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 
 
Wójt Zbigniew Woch zabierając głos wyjaśnił skąd wzięło się to przedsięwzięcie. 
Poinformował, że gmina aplikowała o wsparcie finansowe tego przedsięwzięcia już 
jesienią do Urzędu Marszałkowskiego. Była kwota 300.000 zł dla tego typu przedsięwzięć 
na obiektach sportowych. Niestety wtedy nie udało nam się zakwalifikować. W tej chwili 
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ponownie Urząd Marszałkowski asygnował w swoim budżecie kwotę 300.000 zł 
i liczyliśmy, że uda nam się to przedsięwzięcie wykonać do sezonu letniego, czyli 
umożliwić podlewanie już od maja czy też od czerwca, a przypuszczalnie konkurs zostanie 
ogłoszony w kwietniu ewentualnie w maju. Po rozmowie z Radnym Karolem Daukszą 
podjęli decyzję, żeby jednak wykonać dokumentację, bo na jej wykonanie potrzebna co 
najmniej dwa, być może trzy miesiące. Jeśli otrzymamy dofinansowanie, a wierzy że 
otrzymamy, będziemy gotowi do natychmiastowego podjęcia działań inwestycyjnych. 
Ponieważ zmiana została przegłosowana od przyszłego tygodnia będziemy wyłaniać 
wykonawcę dokumentacji. W tej chwili Radoszyn jest podwieszony pod stację uzdatniania 
wody w Ciborzu, w związku z tym, każdy kubik wody wylanej na podlewanie boiska to są 
pieniądze, które muszą rzeczywiście wypłynąć z naszego budżetu. W związku z tym ta 
inwestycja, szacowana na 46.000 – 47.000 zł (z  tego dofinansowanie ma nadzieję 
w pełnej wysokości czyli 30.000 zł) w niedługim czasie zwróci się.  
Radny Andrzej Stańczak zapytał czy te nawodnienia to jest jakiś proces, czy to jest tylko 
po prostu jednorazowa sytuacja.  Chciałby przypomnieć, że jest jeszcze jedno boisko 
w Pałcku, które nawet nie posiada blisko ujęcia. 
Odpowiadając Wójt wyjaśnił, że istota przedsięwzięcia to wybudowanie samodzielnej 
studni z urządzeniem tłoczącym wodę  do tego co jest na boiskach. Czyli uniezależniamy 
pobór wody, odłączamy się od wodociągu i włączamy niezależną instalację, opartą na 
studni. Rzeczywiście w przyszłości trzeba będzie się zastanowić nad tym, czy nie 
pomyśleć o takiej instalacji też w miejscowości Pałck, bo tam system także oparty jest na 
wodzie komercyjnej z Ciborza, za którą musimy płacić. Po wykonaniu Radoszyna, jeśli 
będą nadal możliwości pozyskania dofinansowania dla tych przedsięwzięć, o Pałcku też 
powinniśmy pomyśleć. 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały. W wyniku 
głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/243/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 

b) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie udzielenia 
pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego. W wyniku głosowania imiennego 
i w systemie uchwała Nr XXIX/244/2021 podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik 
do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski z przyczyn technicznych nie oddał głosu 
w systemie). 

c) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie utraty 
mocy obowiązującej uchwały w sprawie zarządzenia poboru podatków w drodze inkasa 
oraz wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości ich wynagrodzenia. W wyniku 
głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/245/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 

d) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na udzielenie bonifikaty od ceny sprzedaży nieruchomości zabudowanej 
budynkiem mieszkalnym na rzecz najemcy w trybie bezprzetargowym.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/246/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 

e) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na odpłatne nabycie nieruchomości zabudowanej przepompownią ścieków.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/247/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 

f) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko poprosiła o wprowadzenie zmiany do projektu 
uchwały w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
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bezdomności zwierząt. Poinformowała, że w paragrafie 8 w punkcie pierwszym wskazane 
jest gospodarstwo, które świadczy dla Gminy usługę zapewnienia miejsca dla zwierząt 
gospodarskich. Dotychczas wpisane było jedno gospodarstwo Gospodarstwo Rolne 
Jarosław Sik z Ołoboku. Zmiana polega na dopisaniu drugiego gospodarstwa DEUPOL 
AGRA 2000 sp. z o.o. w miejscowości Pałck. 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad przyjęciem poprawki do projektu 
uchwały. W wyniku głosowania poprawka została przyjęta jednogłośnie (Radny Jerzy 
Pawelski z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie programu 
opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/248/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 

g) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie 
przystąpienia do sporządzenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego gminy Skąpe.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/249/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (Radny Jerzy Pawelski 
z przyczyn technicznych nie oddał głosu w systemie). 

h) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie 
rozpatrzenie petycji.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/250/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

i) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie organizacji 
wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych zaliczonych do sektora  finansów publicznych 
prowadzonych przez Gminę Skąpe.  
Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/251/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

j) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie 

nieodpłatnego nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości na rzecz Gminy Skąpe od 

Skarbu Państwa. 

Przewodniczący Komisji stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie 
Komisji o projekcie uchwały.  
W wyniku głosowania imiennego i w systemie uchwała Nr XXIX/252/2021 podjęta została 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

 
Ad. 3 Interpelacje i zapytania radnych. 
 Radny Andrzej Kałużny zapytał czy w sprawie jego interpelacji, którą składał do Wód 
Polskich jest jakaś odpowiedź czy nie ma? 

Wójt odpowiedział, że pisemnej odpowiedzi raczej nie ma. Dzisiaj kontaktował się 
telefonicznie z szefem Wód Polskich w Sulechowie odnośnie innej kwestii, też związanej 
z Ołobokiem, ale bardziej z kanałem Ołobockim i z Czarnym Bunkrem - temat do konsultacji 
nadany przez Pana Sołtysa - odnośnie sposobu zagospodarowania tego obszaru przy 
bunkrze, odnowienia podestu wokół. Przy okazji rozmowy dowiedział się, że Wody Polskie 
monitorują sytuację na wypływie z jeziora Czerniak. Wydaje się, że woda opada i przygotowują 
się, aby w przyszłym tygodniu przeczyścić odcinek rzeki Borowianki od jeziora Czerniak przez 
całą miejscowość Ołobok i dodatkowo przyspieszyć schodzenie nadmiaru wody z tego akwenu 
i jednocześnie wtedy ulegnie gwałtownej poprawie, to co jest największą bolączką, czyli  
wysoki poziom wód na działkach przy bloku 27 i koło naszej  wieży ciśnień. Ma nadzieję, że 
ten temat w przyszłym tygodniu zostanie przynajmniej tymczasowo załatwiony.   
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Radna Ewa Kasprzak zgłosiła następujący temat. Rozmawiała z Radnym Piotrem 
Olszewskim odnośnie tragicznej sytuacji w miejscowości Przetocznica. Zmarł właściciel 
posesji samotnie żyjący i w tym samym dniu kiedy on zmarł, w nocy złodzieje wdarli się na 
jego posesję i splądrowali ją. Jest to drugi przypadek w naszej gminie, kiedy umiera właściciel 
i posesja jest niezabezpieczona. Czy można by było dać taki sygnał policji czy Strażnikowi, 
żeby takie posesję były bardziej doglądane, bo złodzieje jak widać pilnują bardziej niż sąsiedzi.  

Wójt odnosząc się do wypowiedzi radnej stwierdził, że nie wie czy można wymyślić 
większe nikczemności jakie człowiek może spowodować drugiemu człowiekowi. Tak po ludzku 
powinniśmy być wyczuleni na te rzeczy. Zaapelował do wszystkich, abyśmy budowali takie 
poczucie odpowiedzialności, nie tylko za swoich najbliższych, ale też sąsiadów.  

Radna Grażyna Świątczak wróciła do sprawy zgłaszanych znaków drogowych. Czy 
coś wiadomo w tej sprawie. 

Wójt odpowiedział, że po ostatnim zapytaniu przez radną podjął czynności. Znak 
i lustro zostały zakupione i są u nas zdeponowane, ale nie  zdążyliśmy z wkopaniem ich przed 
zimą i miał obietnicę, że jak najszybciej będzie to zrobione. Nie umie powiedzieć dlaczego tak 
się nie stało, ale z całą pewnością obiecuje, że zostanie zakopane najpóźniej w poniedziałek.  
 

Ad. 4 Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
Radny Piotr Olszewski jako mieszkaniec i jako radny w swojej miejscowości coraz 

częściej widzi ekipę remontową przy hydroforni w Darnawie.  Zapytał czy to jakieś rutynowe 
dojazdy, choć coraz częstsze, czy chodzi już o realizację zamiaru przepompowywania wody 
z Radoszyna. 

Wójt wyjaśnił, że niestety spostrzeżenia radnego są jak najbardziej słuszne. Stacja 
uzdatniania wody w Darnawie, ma już swoje lata i coraz częściej zaczynają się pojawiać jej 
ułomności i kłopoty. Ma nadzieję, że nie zostaniemy zaskoczeni w 2021 r., że odmówi nam 
posłuszeństwa. Jak zapewne wszyscy pamiętamy przy wyłączeniu stacji uzdatniania wody w 
Radoszynie i zmianie sposobu podania wody mieszkańcom tejże miejscowości czyli ze 
Skąpego  a w zasadzie z Ciborza, wybudowaliśmy tam specjalną instalacje i ta instalacja 
została wybudowana i dostosowana do podania wody do dwóch miejscowości czyli do 
Darnawa także.  Wydaje się że nie powinniśmy chyba dłużej czekać i być może w miesiącach 
wiosennych po wyjaśnieniu sytuacji związanych z kosztami wykonania kanalizacji 
w miejscowości Niekarzyn, kiedy będziemy znali nasze możliwości inwestowania, nie 
wyklucza, że powinniśmy pomyśleć już o wykonaniu dokumentacji na przesył wody do 
miejscowości, aby być gotowym do niezwłocznego podjęcia czynności związanych 
z połączeniem  miejscowości Radoszyn i Darnawa przesyłem.  
 Radny i Przewodniczący Zarządu Osiedla Cibórz Mariusz Kuźmicz poprosił, aby 
w miarę możliwości pracownicy gospodarki komunalnej załatali masą asfaltową dziury 
w nawierzchni drogi  przy wjeździe do miejscowości Cibórz. 
 
Ad. 5 Sprawozdanie z  działalności wójta w okresie międzysesyjnym.  
 
Wójt  Zbigniew Woch poinformował, że radni otrzymali zastawienie działań jakie były 
podejmowane w ostatnim czasie w zasadzie dwóch miesięcy.  
1. Z końcem 2020 roku podpisaliśmy umowę na wykonanie szatni na boisku w miejscowości 

Pałck. Zadanie zostanie wykonane do końca przyszłego miesiąca, kwota to jest niespełna 
200 tys. zł. Do tej kwoty jeszcze musimy doliczyć koszty wykonania mediów: przyłącze 
wodociągowe, przyłącze kanalizacyjne z zamontowaniem zbiornika na nieczystości 
płynne i zasilanie energetyczne dość długie bo około 300 m i będziemy te przyłącza 
wykonywać sami. Ma nadzieję, że te zadania wykonamy do czasu wykonania tych zadań 
głównych. W styczniu dokładnie 22 stycznia złożyliśmy w Urzędzie Marszałkowskim 
wniosek o dofinansowanie dla tego przedsięwzięcia na kwotę 100.000 zł. Nie wiadomo 
jakie mamy szanse na uzyskanie dofinansowania, a zapotrzebowanie jest dość duże. 
Pieniędzy na dzień dzisiejszy za dużo nie ma, ale mają być podjęte działania zwiększające 
tę pulę. Gdybyśmy otrzymali dofinansowanie, to byłyby dodatkowe pieniądze do 
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wykorzystania na jakieś inne zadania, bo całe przedsięwzięcie jest wpisane w naszym 
budżecie 2021 r. całkowicie z funduszy własnych. 

2. Podpisaliśmy umowę na usługę odbioru odpadów komunalnych od mieszkańców gminy 
w 2021 r. z Trans Formacja Marcin Wijatyk na niespełna 1,1 mln, co oczywiście 
skutkowało zwiększeniem stawki za odpady od osoby. W tej chwili w związku z tym, że 
mamy jedną stawkę tj. 25 zł od osoby, nieznacznie tę kwotę w naszym budżecie 
musieliśmy zwiększyć. Mówił o tym  pod koniec 2020 r., bo już wtedy istniały obawy, że ta 
usługa będzie nas kosztować zdecydowanie więcej. Ogólnie może powiedzieć że mamy 
prawo być zadowoleni z tej usługi, systematycznie pojemniki są odbierane. Ma nadzieję, 
że nie będzie gorzej, a gdyby były jakieś zastrzeżenia, uwagi to apeluje, żeby zgłaszać je 
do naszego urzędu, a my na bieżąco będziemy z wykonawcą usługi je omawiać 
i ewentualnie egzekwować.  

3. 28 grudnia 2020 r. złożyliśmy w Lubuskim Urzędzie Wojewódzkim dwa wnioski w związku 
z działaniem Funduszu Inwestycji Lokalnych. W tym pierwszym rzucie otrzymaliśmy kwotę 
1,5 mln zł. na dofinansowanie inwestycji budowy stacji uzdatniania  wody w Kalinowie. Ta 
kwota zupełnie wyczerpuje nasze wszelkie oczekiwania i tu jesteśmy spokojni 
o wykonanie tego przedsięwzięcia, jakże istotnego i ważnego nie tylko dla samego 
Kalinowa, ale przede wszystkim dla miejscowości Niesulice, Ołobok i miejscowości Łąkie. 
Rozwiąże to pojawiające się w ostatnich latach kłopoty z dostawą odpowiedniej ilości 
wody i w odpowiednim standardzie, czyli z odpowiednim ciśnieniem. W tej chwili 
wykonujemy dokumentację tego przedsięwzięcia, wykonaliśmy plan przestrzenny 
upoważniający do wybudowania przesyłu pomiędzy Kalinowem a Niesulicami, więc może  
jesienią już będziemy mogli myśleć o działaniach inwestycyjnych. Obecnie jak wspomniał 
złożyliśmy dwa wnioski do Funduszu. Jeden na wkład własny do przedsięwzięcia 
skanalizowania miejscowości Niekarzyn. Przedsięwzięcie jest szacowane na ponad 
3.953.000 zł i wnieśliśmy o dofinansowanie w kwocie 1.237.000  zł . Kolejne zadanie to 
jest budowa sali wiejskiej w miejscowości Łąkie. Kwota tej inwestycji opiewa na niemalże 
na 986 tys. zł. Na dzień dzisiejszy nie mamy wiedzy na jakim etapie jest rozstrzyganie 
tego postępowania. Cierpliwie czekamy w nadziei, że przynajmniej jedno z tych zadań 
otrzyma dofinansowanie.  

4. Pod koniec 2020 r. zakończyliśmy zadanie przebudowy odcinka drogi powiatowej 
pomiędzy miejscowościami Skąpe i Cibórz. Zadanie wykonywaliśmy wespół z powiatem 
świebodzińskim, w myśl ustalonej zasady 50 na 50 czyli połowa środków z naszego 
budżetu, a połowa z budżetu powiatu świebodzińskiego. Standard tego przejazdu został 
uporządkowany i zmieniony.  

5. Zakończyliśmy z końcem 2020 r. wykonanie odcinka drogi dojazdowej do dzisiejszej 
szkoły podstawowej w miejscowości Radoszyn. To jest odcinek łączący bloki ze szkołą, 
ale w głównej mierze ta inwestycja była podyktowana dużymi problemami dla autobusów 
dowożących uczniów do szkoły. W związku z zaistniałą gwałtowną potrzebą, 
uporządkowaliśmy sytuację na tym odcinku. Koszt tego przedsięwzięcia to niespełna 120 
tys. zł. 

6. Wyłoniliśmy wykonawcę usługi dowożenia naszych dzieci do szkół na 2021 r. Koszt tego 
przedsięwzięcia to kwota 215 tys. zł  z niewielkim haczykiem. 

7. Przy okazji tematu komunikacji Wójt dopowiedział, że toczą się rozmowy i odbyło się 
spotkanie gmin powiatu świebodzińskiego w Urzędzie Miejskim w Świebodzinie, w którym  
uczestniczył także Pan Starosta Powiatu Świebodzińskiego na temat stworzenia systemu 
funkcjonowania komunikacji na tym obszarze. Spotkanie było długie, a kolejne odbędzie 
się 3-go bodajże. Cel tych działań jest taki, żeby zwiększyć dostępność komunikacyjną 
dla mieszkańców powiatu świebodzińskiego. W jakim zakresie to jest kwestia jeszcze do 
przedyskutowania. Niestety im tych autobusów będzie więcej to będzie nas to więcej 
kosztowało. Wójt cieszy się, że do takich dyskusji dochodzi. Były one toczone już 
w ubiegłej kadencji. Ton nadawał wtedy powiat Świebodziński, ale Urząd Miejski 
w Świebodzinie wtedy nie uczestniczyli w tych spotkaniach. Ta inicjatywa siłą rzeczy 
musiała umrzeć z tego względu, że miasto Świebodzin musi być tu wiodącym partnerem. 
Wójt cieszy się, że w tej chwili miasto się włączyło, w związku z tym pole do dyskutowania, 
czy do dogadania ewentualnie w przyszłości funkcjonującego systemu jest zdecydowanie 
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większe. Jak to się skończy, czy jak to będzie przebiegać, to będzie wiedział nieco więcej 
w przyszłym miesiącu. Koncepcję dla tych rozwiązań przygotowuje spółka z Poznania, 
zastępca dyrektora Komunikacji Miejskiej w Poznaniu.  W mieście wygląda to zupełnie 
inaczej, a zachęta do korzystania z komunikacji wynika przede wszystkim z kłopotów 
komunikacyjnych. W przypadku wsi dojechać do Świebodzina samochodem to żaden 
problem. W związku z tym ten temat nie jest łatwy, a mówi to szczególnie w kontekście 
tego, że to zdecydowanie więcej by kosztowało, niż dzisiaj za tę ograniczoną wprawdzie 
sieć komunikacyjną. Ale temat jest istotny i ważny. Cieszy się że miasto podjęło 
współpracę i jest przekonany, że też włączy się tu dość intensywnie Starosta 
Świebodziński. Szansa na wyszukanie fajnego rozwiązania rzeczywiście jest.  

8. Pod koniec stycznia złożyliśmy do dwóch instytucji do Urzędu Marszałkowskiego i do 
Lubuskiego Konserwatora Zabytków wnioski o pomoc finansową po 77 tys zł.  przy 
zabytku w Kościele Protestanckim w Radoszynie. W budżecie przeznaczyliśmy na ten 
zabytek  kwotę 100 tys. zł. Wójt ma nadzieję, że te instytucje także pomogą nam to 
przedsięwzięcie wykonać. Nie do końca wiemy dlaczego my jesteśmy właścicielem tego 
kościoła. Oczywiście przeanalizowaliśmy tę sytuację. Występowaliśmy do archiwum 
w Wilkowie, bodajże diecezjalnego też, jak to się stało, że gmina stała się właścicielem, 
do dnia dzisiejszego mamy duże wątpliwości i ten temat analizujemy. Gdyby się okazało, 
że tych wątpliwości będzie jeszcze więcej, to podejrzewa że jesteśmy skłonni także podjąć 
jakieś działania w przestrzeni sądowej, żeby nie być właścicielem, bo smutną rzeczą jest 
że Państwo podnosi dumnie głowę jak dba o zabytki, ale jak już pojawiają się sytuacje, 
kiedy trzeba tą dbałość skonsumować, czyli trzeba zapłacić za to dbanie, to się okazuje, 
że zostają sami podatnicy w gminie. Ma nadzieję, że te dwie instytucje do jakich 
zawnioskowaliśmy po 77 tys. zł udzielą wsparcia i uzyskamy akceptację, uznanie 
i otrzymamy dofinansowanie.  

9. Złożyliśmy także wniosek na budowę ulicy Zabużańskiej - przedsięwzięcie na 1.335.000 
zł. W funduszu na ten cel jest 15 milionów, a złożone wnioski opiewają na 60 mln zł. 
W związku z tym tylko część wnioskodawców uzyska dofinansowanie. Rozstrzygnięcie 
może być w przyszłym miesiącu. Na ten moment wypada nam tylko trzymać kciuki 
i czekać.  

10. 9 lutego złożyliśmy dwa wnioski do funduszu popegeerowskiego z tego jeden na 
przebudowę świetlicy wiejskiej w Podłej Górze. Przedsięwzięcie za 484.000 zł. było 
przedmiotem oddolnej inicjatywy mieszkańców i Pana sołtysa Kantka. Żeby zachęcić 
gminę do podjęcia tego działania mieszkańcy przygotowali listę poparcia ze 108 
podpisami. Wójt podziękował panu Kantkowi. Jak byśmy otrzymali na tę inwestycję 
dofinansowanie, to przestrzeń, jaka by była do dyspozycji, zwiększyła by niewątpliwie 
jakość tego miejsca, możliwości wykorzystania. Fundusz dla miejscowości 
popegeerowskich na całą Polskę jest w wymiarze 250 mln zł. Gmin spełniających 
przesłanki do ubiegania się jest ponad 600, czyli tak hipotetycznie na każdą gminę, gdyby 
mieli wszyscy dostać w takich samych ilościach, to byłaby kwota około 400 tys. zł może 
500 tys. zł nie więcej, a przypomniał można było złożyć 3 wnioski na kwotę 5 mln zł. 
W dyskusji z panami przewodniczącymi Kuźniczem i Zawiślakiem doszli do wniosku, że 
być może dobrze by było podeprzeć nasze wnioski jakimś wkładem własnym, chociaż 
żadna gmina tego nie stosowała, a sygnał był dość jednoznaczny, że można pisać na te 
inwestycje w pełnym wymiarze bez wkładu własnego.  Uznaliśmy, że te wnioski być może 
będą miały większą siłę przebicia,  a ponadto jeśli rząd pomyślał o mieszkańcach dawnych 
kombinatów, to na nas też ciąży obowiązek, żeby przy tej okazji się nieco dołożyć. Do 
każdego przedsięwzięcia zaplanowaliśmy po 100 tys. zł, czyli w przypadku świetlicy 
w Podłej Górze inwestycja jest na 484 tys. zł wnioskowaliśmy o 384 tys. zł. Złożyliśmy też 
wniosek łączący dwa przedsięwzięcia o takim samym charakterze w miejscowości Ołobok 
i w miejscowości Radoszyn i to zadanie to przebudowa dróg dojazdowych do tych miejsc 
gdzie powstały bloki, domy, należące kiedyś do kombinatu w Radoszynie i w Ołoboku.  Te 
dwa zadania opiewają na kwotę 1.141.529 zł. W związku z tym, że podobnie jak przy 
świetlicy, chcieliśmy wesprzeć zadanie wkładem własnym także w wysokości 100 tys. zł 
to wnosimy o kwotę 941 tys. zł. Nasze oczekiwania jakie wyraziliśmy w tych dwóch 
wnioskach, to około 1 mln 330 tys. zł. Przy okazji inwestycji w Radoszynie i w Ołoboku 
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Wójt podziękował panu Kałużnemu, panu Olszewskiemu i panu Daukszy za inicjatywy 
oddolne. Podpisów pod wnioskami  było 145. Chcieliśmy żeby te pieniądze trafiły 
w głównej mierze do tego beneficjenta, który był kiedyś pracownikiem w kombinacie albo 
mieszkał w blokach wybudowanych przez kombinat. Część gmin podchodziła do tego 
w ten sposób, że wpisywała np. inwestycje budowy drogi przez miejscowość, w której 
w jakieś tam niewielkiej części był kiedyś kombinat. Przy okazji jeszcze miejscowości 
Radoszyn Wójt mocno podziękował i podkreślił rolę panów Olszewskiego i Daukszy.  Po 
tym jak wspólnota eksploatacyjno-mieszkaniowa upadła, a była właścicielem 
nieruchomości wkoło tych dwóch bloków i drogi dojazdowej do tej nieruchomości, pojawił 
się potężny kłopot związany z tym, że mieszkańcy nie mogli realizować żadnych 
przedsięwzięć, które związane byłyby z wykorzystaniem właśnie tego mienia. Myśleliśmy, 
że uda się to nabyć w postępowaniu komorniczym, ale nic z tego nie wyszło. Potem 
pojawiła się kwestia upadku spółdzielni mieszkaniowej i właścicielem został Skarb 
Państwa. Podejmowaliśmy działania i 3 lutego Wojewoda Lubuski przekazał nieodpłatnie 
na rzecz Gminy Skąpe właśnie tę drogę 405/11. Decyzja uprawomocniła się 2 dni temu. 
W poniedziałek zostaną złożone dokumenty do Ksiąg Wieczystych w Świebodzinie 
i zostaniemy wpisani  jako właściciel. To jest rzecz ważna, budująca, ułatwiająca 
mieszkańcom wiele rzeczy. Dwa dni temu, wpłynął wniosek o wydanie zgody na 
umieszczenie w tej działce światłowodu i dzięki przejęciu działki otworzyła się też 
przestrzeń, że w najbliższym czasie te dwa bloki i cała miejscowość Radoszyn będzie 
przedmiotem inwestycji światłowodowej, a to w zasadzie już chyba ostatnia 
z miejscowości w naszej gminie.   

11. 9 lutego złożyliśmy wniosek związany z pozyskaniem dofinansowania na zajęcia na 
boisku Orlik w Międzylesiu.  Mamy nadzieję, że otrzymamy dofinansowanie.  

12. W 2020 jako jedna z dwóch gmin w województwie lubuskim podpisaliśmy umowę 
z Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska na usuwanie odpadów z folii rolniczych, 
siatki, sznurka, opakowań po nawozach typu big-bag. Po konsultacjach oczywiście 
z beneficjentami końcowymi, czyli z gospodarzami, z rolnikami w naszej gminie 
szacowaliśmy, że to będzie około 700 ton. Na etapie podpisywania umowy mieliśmy dwie 
instalacje zainteresowane przyjęciem tego odpadu. Po podpisaniu umowy, jak zaczęliśmy 
wyłaniać chętnego do tej usługi, nikt nie podjął się chęci przyjęcia tych odpadów, zapewne 
z uwagi na kłopot z zagospodarowaniem tych odpadów. W tym stanie rzeczy, nie mogąc 
wywiązać się z umowy ważnej do 28 lutego br., wystąpiliśmy o jej rozwiązanie. Niestety 
smutne to, bo liczyliśmy, że wesprzemy naszych rolników, a Fundusz dofinansowywał 
tonę odpadów kwotą 500 zł. Przy tej okazji Wójt  wspomniał, że zastanawia go kwestia 
polityki odpadowej. Brakuje głębszej dyskusji na temat zagospodarowania odpadów 
w Polsce, w naszym województwie. Zapewne wielu słyszało o ewentualnej spalarni 
zlokalizowanej w obszarze Gminy Świebodzin. Wójt za dużo nie wie na ten temat, ale 
odnosi wrażenie, że zanim jakakolwiek inicjatywa się pojawi, to jej los zależy od tego kto 
ją wypowiedział pierwszy. I to jest niestety smutne. Chciałby żeby wszystkim żyło się lepiej 
i żeby ludzie mieli głębokie przekonanie, że decyzje podejmowane są nie dlatego, że ktoś 
kogoś lubi albo nie lubi, tylko dlatego, że są potrzebne dla mieszkańców. Nie chciałby, 
żeby ktokolwiek odniósł wrażenie, że wchodzi w dyskusję czy w Świebodzinie powinna 
czy nie powinna powstać spalarnia. To nie chodzi ani o Świebodzin ani o Żagań, ani 
o Zieloną Górę czy Poznań tylko o to, żeby tych spalarni było tyle w Polsce, że jeśli są 
jakieś odpady, których nie można zagospodarować to je można bezpiecznie dowieść i za 
nieduże pieniądze się tego pozbyć. Odnosi wrażenie w przypadku tych odpadów, to 
jedyny sposób zagospodarowania na dzień dzisiejszy jest taki, żeby je zakopać na 
wysypisku śmieci albo w kwaterze jakiejś, a chyba nie o to chodzi. W poczuciu 
odpowiedzialności za to, jaki zostawimy świat, powinniśmy zacząć o tym rozmawiać, nie 
przesądzając jaki będzie efekt końcowy.  
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Ad. 6 Wolne wnioski i informacje  
 Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz przywitał gościa Pana Zbigniewa Kołodzieja 
Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska w Urzędzie Marszałkowskim 
Województwa Lubuskiego i oddał mu głos. 

Radny Zbigniew Kołodziej przywitał wszystkich i poinformował, że o temacie spalarni 
pod Świebodzinem na tamtejsze sesji pół godziny temu wywołała się dość burzliwa dyskusja. 
Odnosi wrażenie, że brak było rozmowy między samorządem a Burmistrzem Świebodzina,  bo 
niektórych informacji radni dowiadywali się z zewnątrz a nie właśnie od burmistrza. Decyzją 
Sejmiku Województwa Lubuskiego, Świebodzin został wykreślony z koncepcji realizacji tej 
inwestycji. To jakby nie zamyka sprawy budowy. Podstawową sprawą dla inwestora to jest to, 
czy będzie miał wystarczający strumień odpadów. Z rozmów wynikało, że Świebodzin 
produkuje 10 tys. odpadów, a żeby inwestycja budowy zakładu termicznego przekształcania 
odpadów, była opłacalna, spalarnia potrzebuje 200 tys. ton. Na tę chwilą Gorzów jest o jeden 
krok do przodu z tą inwestycją, bo już trwają rozmowy z inwestorem. Na pewno będą 
prowadzone rozmowy z różnymi samorządami, aby odpady do nich dostarczać. W ostatnim 
czasie w Sejmiku Województwa emocje trochę opadły, bo  główny temat związany ze strategią 
województwa lubuskiego został przyjęty. Nie zauważył w strategii zapisów związanych ze 
Skąpem, albo może ominął je, bo ma ona koło 300 stron. Zaobserwował jednak, że jeśli chodzi 
o MOFy czyli miejskie obszary funkcjonowania to jest świebodzińsko-międzyrzecki, Sulęcin 
i jeszcze Przytoczna, a nie ma mowy o naszych gminach, wokół Świebodzina. Nie wie czym 
to było podyktowane. Akurat Przytoczna praktycznie w ostatniej chwili zwróciła się do niego 
z prośbą, aby wesprzeć ich do MOFów, bo powoduje to, że można aplikować o troszeczkę 
większe środki z nowego budżetu 2021-2027 czy uzyskać dodatkowe punkty za MOF. 
Miejscowości z gmin wokół Żagania, Żar  zostały powciągane do MOF-ów. Gorzów po raz 
pierwszy tak duży obszar pociągnął, praktycznie wszystkie gminy ościenne, jak również nawet 
powiat strzelecko-drezdenecki został wciągnięty i to chyba jest w tej chwili największy MOF 
w województwie lubuskim. Świebodzin poszedł tak jakby drogą S3. Wydaje się, że można było 
znaleźć punkty spójne, jeżeli chodzi o powiat, żeby to zrealizować. No, ale to już minęło. Nie 
wie czy za 5 lat ma być poprawka, czy ewentualnie uwagi, aczkolwiek dzisiaj zobaczył, że już 
są uwagi przewodniczącej sejmiku do jednych drobnych poprawek w strategii, że nie zostały 
ujęte w sprawach ścieżek rowerowych do granicy z Niemcami, tylko takie ogólne zapisy były. 
Być może jak będzie dyskusja nad autopoprawkami, to można było by wprowadzić zmianę do 
MOF-u, ale musiałby to zrobić wnioskodawca czyli gmina Świebodzin. Międzyrzecz będzie 
zainteresowany, aby ten MOF powiększyć o gminy, które bezpośrednio przylegającą. 
Wracając do tematów sejmikowych i współpracy między Samorządem Województwa a Gminą 
Skąpe z perspektywy radnego przyglądał się wnioskom, które wpłynęły na dzień dzisiejszy. 
Do Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich wpłynęło 66 wniosków na ogólną sumę ponad 60 
mln zł. Gmina Skąpe złożyła wniosek w sprawie drogi w Ołoboku na 815 tys. zł do 
dofinansowania. Radny w przyszłym tygodniu będzie miał informacje jak się będzie kształtował 
podział tych środków. Każda gmina mogła złożyć jeden wniosek. Powiat świebodziński złożył 
wniosek dotyczący drogi Wilkowo-Borów na odcinek za ponad 1 mln 300 tys. zł. Z naszego 
Powiatu złożyły gmina Lubrza, gmina Szczaniec, Powiat Świebodziński i Gmina Świebodzin. 
Następny temat dotyczy zabytków. W budżecie województwa zaplanowaliśmy 1 mln 200 tys. 
zł na zabytki na terenie województwa z tego 1 mln zł na zabytki związane z kościołami, a 200 
tys. zł dla innych podmiotów. Pan Wójt wspominał ostatnio o wniosku dotyczącym kościoła 
poewangelickiego w Radoszynie. Wpłynęło 65 wniosków na ponad 5 mln, a do 
rozdysponowania jest 1 mln 200 tys. zł, ale być może tutaj uda się jakieś wsparcie uzyskać 
z tego względu, że większość wniosków jest związanych z kościołami, a samorządów 
troszeczkę jest mniej. Ruszył też nabór na lubuską bazę sportową. Mieliśmy 1 mln zł do 
dyspozycji, wpłynęły 53 wnioski na ogólną sumę 4 mln 800 tys. zł. m.in. wniosek z gminy 
Skąpego dotyczący budowy szatni w miejscowości Pałck. Po pierwszej ocenie wstępnej 
obserwuje, że jest duża szansa na uzyskanie dofinansowania. W ramach Lubuskiej Bazy 
Turystycznej mamy 500 tys. zł do podziału. Konkurs został zakończony wpłynęły 24 wnioski 
na prawie 2 mln zł i wnioskowały 24 samorządy. Gmina Skąpe akurat tu nie składała, 
a z powiatu świebodzińskiego wpłynął jeden wniosek, dotyczący Przełaz i remontu łazienek 
w pałacu. Od 15 lutego do 15 marca jest nabór wniosków na Lubuską Odnowę Wsi. Ten 
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program cieszy się  dużą popularnością, to już czwarta edycja. Co roku jakieś stowarzyszenia 
z gminy Skąpe otrzymywały wsparcie i myśli, że teraz też wnioski z gminy Skąpe będą złożone. 
Do podziału mamy 1 mln zł, czyli co najmniej tych 100 wniosków powinno być pozytywnie 
zaopiniowanych. W tamtym roku po raz pierwszy był przez Urząd Marszałkowski 
zaproponowany dla samorządów program - nawadnianie boisk piłkarskich. W tym roku jest 
kontynuacja tego programu, choć w tej chwili jeszcze konkurs nie został rozpoczęty, z tego 
względu że tym zajmuje się Departament PROWu, a w tej chwili mają do przeanalizowania 
wnioski związane z drogami. Z Gminy Skąpe mowa jest chyba o boisku w Radoszynie. Jest 
przekonany, że będzie szansa, aby też przy tej inwestycji udało się wesprzeć gminę Skąpe, 
aby ta inwestycja została zrealizowana przy współudziale czy pomocy środków Urzędu 
Marszałkowskiego. Z innych spraw w Urzędzie Marszałkowskim to jest zakup węzy pszczelej. 
W tym roku mamy przewidziane 200 tys.  pomocy dla pszczelarzy. Tu akurat są dwa związki 
jeden Gorzów, drugi Zielona Góra. W przyszłym tygodniu radny ma spotkanie 
z przedstawicielami tych związków, aby wypracować koncepcję jak te środki podzielić, żeby 
nie było konfliktu i każdy był zadowolony. Powstała też Lubuska Rada Samorządowa i został 
utworzony Fundusz Inicjatyw Samorządowych. W budżecie zabezpieczyliśmy 6 mln zł. Radny 
ma przyjemność uczestniczenia w tej Radzie z ramienia sejmiku, a jednocześnie jako 
przedstawiciel Polskiego Stronnictwa Ludowego, bo każdy klub miał możliwość desygnowania 
jednej osoby. Na dzień dzisiejszy wstępnie dyskutowano o regulaminie, zostały wybrane 
władze. We władzach przewodniczącym Rady tej Lubuskiej Rady Samorządowej został pan 
Cebula z Krosna Odrzańskiego , wiceprzewodniczącym pan Kierus z ramienia powiatów, 
z sejmiku została radna Kuczycka, jako wiceprzewodniczący prezydent Gorzowa pan 
Wójcicki. Rada składa się z 18 osób z różnych szczebli. Dwie osoby są prezydentami miast, 
8 osób z gmin, trzy osoby z powiatów i pięć osób z sejmiku. Z budżetu Lubuskiego Funduszu 
Samorządowego wspierane będą turystyka, sport, rekreacja, kultura, edukacja, polityka 
społeczna w zakresie przeciwdziałania wykluczeniu, rewitalizacja i ochrona środowiska, 
ochrona zdrowia i ochrona środowiska przyrodniczego. Mówiliśmy o tym, aby maksymalne 
dofinansowanie wynosiło 300 tys. zł. Radny zaproponował, aby przy inwestycjach 
realizowanych przez dwa samorządy na zasadzie wspólnej, kwota dofinansowania była nawet 
większa. Na dzień dzisiejszy nie wiadomo jak samorządy opowiedzą się za tą propozycją 
wsparcia, czy będzie sporo wniosków. Za jakiś czas będzie można określić czy pomysł z tą 
Lubuską Radą Samorządową jest dobry. Radnemu wydaje się, że to jest szansa, zwłaszcza 
że największe wsparcie otrzymywałyby te najbiedniejsze samorządy, które mają problemy. 
Z innych propozycji, które są w budżecie dla samorządów to jest Bezpieczny Strażak  
z zabezpieczeniem 300 tys. zł, Lubuskie Inicjatywy Młodzieżowe – 1 mln zł, Lubuskie 
Inicjatywy Senioralne - 500 tys. zł. Te tematy w tej chwili są skierowane do stowarzyszeń i do 
jednostek samorządu terytorialnego na zasadzie wsparcia dla tych jednostek.  

Wójt Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że radny Kołodziej podniósł wiele 
wątków  nas interesujących. Chciałby podziękować radnemu za jego aktywność i obecność 
w naszym samorządzie. Chciałoby się, żebyśmy mieli odwiedziny np. posłów z innej opcji 
politycznej nie co tydzień, nie co miesiąc, ale przynajmniej co jakiś czas i żebyśmy nie pojawiali 
się w zainteresowaniu, czy w tym polu widzenia w momencie, kiedy trzeba zadbać 
o ewentualne głosy. Niekoniecznie te wizyty musiałyby się kończyć jakimiś wielkimi, 
spektakularnymi sukcesami, ale byłoby to takie zwyczajne ludzkie zainteresowanie. Za to 
właśnie podziękował przewodniczącemu Kołodziejowi. W samorządzie wojewódzkim to jest 
chyba jego trzecia kadencja i jest wszędzie, nie tylko na dożynkach, nie tylko na świętach 
ludowych, nie tylko na wydarzeniach publicznych, gdzie jest dużo ludzi, żeby się pokazać. Jest 
także na co dzień, w takim zwykłym spotkaniu roboczym. To świadczy o tym, że mieszkańcy 
gminy Skąpe są dla niego tak samo ważni i Wójt ma głębokie przeświadczenie, że tam 
w sejmiku wojewódzkim radny jest także dla nas, dla mieszkańców gminy Skąpe. Ma głęboką 
świadomość, że potrzeby jakie tu przedstawiał, są przeważnie wielokrotnie większe od 
możliwości. Ale bez względu na to, jak się sprawa kończy, to dla pana Kołodzieja jest ona tak 
samo ważna jak i dla nas, kiedy wnioskujemy. Taka ważna mała rzecz - zainteresowanie się 
drugim człowiekiem, nie wtedy, kiedy liczy się na głosy, tylko w takim zwykłym, powszednim 
dniu. Właśnie taka postawa jest Wójtowi bliska: zabiegania, służenia każdemu, którego 
reprezentuje, no a tak się składa że mieszkańców gminy Skąpe radny Kołodziej reprezentuje.  
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Wójt podziękował za wsparcie w imieniu mieszkańców gminy, trzymając kciuki za to, że nasze 
przedsięwzięcia będą jakoś tak w większości pozytywnie realizować. Jeśli chodzi o kwestie 
związane z jakimś połączeniem i z instytucjonalizowaniem się naszym, ewentualnie z innymi 
gminami w kontekście przyszłych funduszy 2021, to nigdy nie otrzymaliśmy propozycji z Gminy 
Świebodzin, żeby się włączyć do takiego wspólnego przedsięwzięcia. Przed alokacją 2014-
2021 Świebodzin taką inicjatywę z nami zawiązał. Wtedy oficjalnie działały  ZITy gorzowski 
i zielonogórski, zawiązał się też mały ZIT nowosolski i bodajże żarski. My takie przedsięwzięcie 
zawiązaliśmy na poziomie powiatu świebodzińskiego. Odbywały się poważne dyskusje, 
zostało zlecone napisanie wspólnej strategii, wyłoniliśmy podmiot z Poznania, było mnóstwo 
spotkań, analiz, koncepcji. Zostały opracowane wspólne płaszczyzny łączące nasze gminy: 
turystyczna, oświatowa, sportowa, koncepcja ścieżek łączących Lubrzę z Gminą Skąpe przez 
Przełazy do Świebodzina, do Łagowa, do Zbąszynka i tak dalej, budowanie boisk sportowych 
w naszych gminach. No i po analizie w Urzędzie Marszałkowskim okazało się, że jedynie, 
jedyny obszar jaki się w wpisuje w wytyczne, to są wspólne zajęcia dydaktyczne popołudniowe 
w szkołach podstawowych, o które mogliśmy się ubiegać też indywidualnie jako gmina. 
W związku z tym, tak szczerze powiedziawszy, to było wtedy takie mydlenie oczu, że niby coś 
można więcej. Jak Wójt posiadł wiedzę, że Świebodzin podział tą inicjatywę z Międzyrzeczem 
i poszedł sobie w tamtą stronę, nawiązał współpracę, kontakt z wójtem z Lubrzy, z Łagowa 
czy by nie podjąć jakiejś wspólnej inicjatywy trzech gmin, osadzonych w głównej mierze 
w obszarze turystyczno-wypoczynkowym, bo to nasze gminy niewątpliwie łączy. Ostatecznie 
po konsultacjach z Urzędem Marszałkowskim mieliśmy takie wrażenie: że czy my się 
połączymy i czy my zawiążemy czy nie, to tak szczerze powiedziawszy niekoniecznie to może 
mieć jakiekolwiek znaczenie. Na ten moment Wójta nurtuje i frapuje inna rzecz. Jak wiadomo 
jest przedstawicielem związku gmin województwa lubuskiego w komitecie monitorującym 
z ramienia gmin wiejskich. Ten komitet się składa bodajże z 40 osób - przedstawiciele miast, 
gmin wiejskich, przedstawicieli przedsiębiorców, świata nauki, przedstawicieli ministerstw, 
stowarzyszeń, organizacji pożytku publicznego. Kiedy konwenty jeszcze się odbywały, to  tak 
w większości pieniądze były dedykowane gminom dużym, miastom. Generalnie rozumie tą 
strategię, choć nie jest z niej szczęśliwy, ale rozumie, bo w głównej mierze dobrobyt naszych 
mieszkańców opieramy na tym, co się dzieje wokół Świebodzina, bo tam jest ten główny 
ośrodek gospodarczy, tam się tworzą miejsca pracy i my z tego korzystamy. Ale powinno się 
uczciwe mówić, że taka jest strategia Państwa i pieniędzy w takim wymiarze jak w alokacji 
2007-2013 to już nie będzie. My oczywiście skorzystaliśmy z termomodernizacji szkół, 
wybudowaliśmy kanalizację w Pałcku i nie chciałby, żeby to zostało odczytane, że pomstuje, 
bo przecież nie było, aż tak źle. Uważa jednak, że pewne rzeczy zostały wstrzymane jeśli 
chodzi o podnoszenie standardu życia w gminach wiejskich, a przynajmniej zostały 
spowolnione w związku z brakiem takiego dostępu do funduszy unijnych, jaki był w alokacji 
2007-2013. Jego niepokój w tej chwili osadzony jest  głównie na tym, czy ta alokacja 2021, 
zauważy polską wieś w nieco większym wymiarze niż ta poprzednia. Z tego co wie, to jeszcze 
wiele dokumentów nie jest przygotowanych, w związku z tym nie do końca jeszcze umiemy 
zdefiniować jak to ostatecznie będzie.  Jego życzeniem, marzeniem jest to, żeby w tej alokacji 
jednak mimo wszystko możliwość dobijania się o dofinansowanie dla naszych inwestycji 
w gminach wiejskich była większa niż do tego momentu. Mimo iż za chwilę będziemy wyłaniać 
wykonawcę na budowę kanalizacji z funduszy unijnych, mimo iż wykonaliśmy jeszcze kilka 
innych rzeczy z tych funduszy w tej obecnej alokacji, to ma wrażenie, że troszeczkę jesteśmy 
takim młodszym bratem, o którym aż tak mocno się nie myśli, jak o potrzebach tych dużych 
gmin, dużych aglomeracji, no i ma nadzieję, że to się przynajmniej w części zmieni w alokacji 
2021-2027. Na zakończenie jeszcze raz podziękował Przewodniczącemu Kołodziejowi  za 
spotkanie.  

Przewodniczący Rady  Gminy Mariusz Kuźmicz także podziękował radnemu 
Zbigniewowi Kołodziejowi za odwiedziny na Sesji Rady Gminy Skąpe.  

Radny Zbigniew Kołodziej odniósł się jeszcze do słów Wójta, który wspomniał, że radny 
czuje przywiązanie do tych gmin. Stwierdził, że także analizuje wyniki wyborów i wie dzięki 
komu jest w Sejmiku Województwa.  Jedną z ważnych gmin jest właśnie gmina Skąpe, której 
w jakiś sposób chce odpracować poparcie, jakie otrzymał. Jeżeli tylko jest taka możliwość, to 
na pewno nie działa przeciwko gminie, która w dużym stopniu wspiera też jego działanie. Myśli, 
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że wspólnych tematów będzie coraz więcej, i razem będziemy pracowali dla wspólnego dobra, 
bo zależy mu, żeby te gminy, w których ma wsparcie się rozwijały, a i gminom zależy, żeby 
środki finansowe z zewnątrz trafiały do nich. Co do PROW to niestety w tej chwili mowa jest 
o tym, że ma być coraz gorzej. W tej chwili czekają rozmowy koalicyjne w Sejmiku 
Województwa Lubuskiego, aby zabezpieczyć, tu mowa jest o 15% środków finansowych 
z RPO z ogólnej sumy, aby mogły być realizowane inwestycje w ramach RPO. Nie wie jak to 
się skończy. Teraz trend jest taki, że najlepiej by było, żeby Warszawa decydowała komu, 
gdzie budować nawet przysłowiową świetlicę. Ma nadzieję że wstępne rozmowy w koalicji 
z Platformą Obywatelską, bo w tym momencie oni odpowiadają za RPO spowodują, że 
dojdziemy do porozumienia i część środków finansowych związanych właśnie z inwestycjami 
na terenie wiejskim, będą rozdysponowywały samorządy województwa, bo zapóźnienie jeżeli 
chodzi o wieś jest dosyć duże i praktycznie chcielibyśmy zbliżać się do poziomu życia 
w mieście. Żeby tak było, to środki finansowe są potrzebne, bo bez nich możemy sobie tylko 
pomarzyć, plany posnuć i nic więcej. Jeśli chodzi o wspólne inicjatywy samorządowe, to MOF 
musi być wpisany do strategii województwa ale porozumienia terytorialne niekoniecznie. Jeżeli 
będzie wspólna inicjatywa kilku samorządów to myśli, że jest możliwość otrzymania wsparcia, 
tylko przy ocenie wniosków MOFy mają dodatkowy punkt. Zobaczymy jak to będzie dalej 
działać i jakie będą efekty. Jeśli z pięciu czy sześciu spraw uda się załatwić trzy czy cztery to 
też będzie sukces. Ze swojej strony podziękował za zaproszenie, możliwość zabrania głosu 
i myśli, że na pewno to nie będzie ostatnie spotkanie. Może uda się odwiedzić gminę  
bezpośrednio w Skąpem. Ostatnio dość głośno się zrobiło o Ciborzu i szpitalu w Ciborzu. 
Radny w miarę możliwości będzie wspierał inicjatywy samorządu i jest otwarty na współpracę 
i pomoc dla władz samorządu czy dla mieszkańców, którzy są w większości w grupie. Czasami 
trzeba wspierać tę większość, która ma lepsze rozeznanie niż parę osób, które zupełnie 
inaczej to widzą i czasami wywołują konflikt, który w ogóle wcale nie jest potrzebny.  
Ad. 7 Przyjęcie protokołu z XXIII sesji Rady Gminy Skąpe. 

Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem protokołu 
z XXVIII sesji. W wyniku głosowań elektronicznego i imiennego protokół został przyjęty 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).  
 

Ad. 8 Zamknięcie obrad.  
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął 

XXVIII sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 14.50.  
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz  
Protokolant sesji:  
Ilona Zalisz – inspektor 
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